
    معصومه طاهري
اين روزها ك�ه بحث داع�ش در ايران و 
فعاليت هاي ضد ش�يعي اش داغ اس�ت 
با كمك انجم�ن ش�هيد ادواردو آنيلي 
مصاحبه جالبي داشتيم با حجت الاسلام 
روح الله شورگش�تي نيش�ابوري ك�ه از 
فعاليت هاي ض�د ايراني و ضد ش�يعي 
داعش در آن س�وي مرزها نكات جالبي 
را برايمان تعريف كردند. حجت الاسلام 
شورگش�تي از جمل�ه طلابي اس�ت كه 
از س�ال 78 وارد ح�وزه علميه ش�د. او 
بع�د از آش�نايي ب�ا زب�ان پرتغالي كه 
از زبان ه�اي مهج�ور در تبلي�غ اس�ت 
به عن�وان مبل�غ و فع�ال دين�ي راهي 
برزيل ش�د. خاطرات تبليغي اين مبلغ 
جوان خصوص�اً در زمان المپيك س�ال 
گذش�ته جال�ب و قاب�ل تأم�ل اس�ت. 

    
چرا با زب�ان پرتغالي وارد عرصه 

تبليغ بين المللي شديد؟
چون دوست داشتم به غير از زبان انگليسي 
به زبان ديگر هم آشنايي پيدا كنم، از طرفي 
رهبر معظم انقلاب در ديداري كه با طلاب 
داشتند توصيه كرده بودند كه در زبان هاي 
مختلف حوزويان آموزش ببينند تا بتوانند 
بهتر كار تبليغي انجام بدهند. براي همين 
ما هم داوطلب زبان پرتغالي شديم. چهار نفر 
بوديم كه موفق شديم به مراحل پيشرفته 
برسيم. بعد از آن از طرف جامعه  المصطفي 
و با همكاري دفتر مق��ام معظم رهبري به 
برزيل رفتيم تا آنج��ا دوره ببينيم كه براي 
رفع اشكال و تسلط به زبان خيلي مؤثر بود.

در برزيل چند مبلغ داريم؟
الان بهتر از قبل حضور داريم ولي بازهم 
كافي نيس��ت چون جمعيت بالايي دارد. 
ما حدود پنج نفريم كه با همكاري معاونت 
بين الملل ح��وزه چند مرك��ز راه اندازي 
كرديم. غير از ما مبلغان لبناني و عراقي و 

برزيلي هم هستند.
دين غالب در برزيل چيست؟ 

مسيحي كاتوليك هس��تند ولي اخيراً به 
دليل بي اعتمادي به كليس��اها، در حال 
تغيير دين هستند و به دليل فعاليت زياد 
اوانجليك ها و مسلمانان عمدتاً به اين دو 

جذب مي شوند.
چه تع�داد مس�لمان در برزيل 

داريم؟
نزديك به يك ميليون مس��لمان داريم 
و ش��يعه هم چندهزارتايي هستند. آمار 

دقيقي ندارم. 
وهابي�ون در برزيل ه�م حضور 

دارند؟

بله؛ بسيار زياد، وهابيت مثل غده سرطاني 
همه جا نفوذ كرده چون از سوي عربستان 
حمايت مالي زيادي مي ش��ود و خيلي هم 
هزينه مي كنند تا از فرصت ايجاد شده براي 
تغيير دين مردم بهره ببرند. مساجد بزرگ 
و مجهز مي س��ازند و با نيروهاي زيادي كه 
دارند به شدت فعال هستند تا اسلام مصري 

را در برزيل نشر بدهند. 
مراكز اسلامي در برزيل چه تعداد 

هستند؟
س��ه مركز اس��لامي برزيل را در شهرهاي 
ب��زرگ و پرجمعيت راه  ان��دازي كرده ايم. 
در گويانيا مركز امام علي، در ش��هر ريو دو 
ژانيرو مركز امام حسين و در شهر توريستي 
كوريتي مركز امام علي كه آنجا روحاني و 

مبلغ لبناني دارد. 
ن�گاه برزيلي ها درب�اره ايران و 

ايراني ها چگونه است؟
آنهايي هم كه ايران را مي شناختند و نگاه 
بدي نداش��تند، ايران را با نام امام خميني 
و اسلام را با قرآن مي ش��ناختند كه البته 
زياد نبودند. اكثريت ن��گاه خوبي به ايران 
نداشتند. يادم است اوايل كه به برزيل رفته 
بودم خيلي ها ايران را نمي شناختند و ملاك 
شناختشان رسانه ها بود، مدام از من سؤال 
مي كردند چرا ش��ما ايراني ها سر مردم را 
مي بريد؟! مي گفتم چطور؟ متوجه نمي شوم 
تازه بعداً فهميدم از بس رسانه ها تصوير بدي 
از ايران نشان مي دهند مردم از ما مي ترسند 
و موج ايران هراسي بالايي وجود داشت. ما را 
با داعش يكي مي دانستند. وقتي از خودمان 
دفاع مي كردي��م كه با داعش ف��رق داريم 

تعجب مي كردند. 
آي�ا توانس�تيم از فرص�ت جام 
جهاني و المپي�ك و پاراالمپيك 
براي تصحيح ن�گاه برزيلي ها به 

ايران بهره ببريم؟
ظرفيت خوبي بود. ما برنامه ريزي زيادي 
كرديم. طرح نوش��تيم ب��ه وزارت ورزش 
داديم تا در اين مسابقات جهاني اجرايي 
كنيم ولي همه برنامه ها كنسل و رد شد. 
گفتند ص��لاح نمي دانيم ب��ه اين صورت 
فعال شويد. وهابيت هم بودند كه قرآن و 
سي دي پخش مي كردند درحالي كه عمده 
برنامه هاي ما براي دانشگاهيان و جلسات 
بحث و مناظره بود كه مصلحت انديش��ي 
مس��ئولان وزارتخانه اجازه نداد اجرايي 
شود حتي براي نمايشگاه فرهنگي مكاني 

را هم درنظر گرفته بوديم. 
چرا؟ به خاطر مسائل مالي بود؟

نه؛ ما اصلاً هيچ پولي از وزارتخانه نخواستيم 
چون خيراني كمك هاي مالي را تقبل كرده 

بودند و تنها مجوز نمايش��گاه و برنامه هاي 
خود را از وزارتخانه مي خواستيم كه نشد. 
البته داعش تبلي��غ كرده بود ك��ه در اين 
بازي ها ايراني ها و شيعيان را مي كشيم براي 
همين مسئولان صلاح ندانستند برنامه اي 

برگزار شود.
داعش موفق هم شد؟

نه؛ همه تبليغاتش براي ايجاد ترس عمومي 
بود، اما از آنج��ا كه اگر خ��دا بخواهد عدو 
س��بب خير ش��ود با وجودي كه ما كاري 
نكرديم خودش��ان باعث تبليغ ما ش��دند. 
اول اينكه م��ردم تازه فهميدن��د داعش با 
ايراني ه��ا فرق مي كند چ��ون گفته بودند 
ايراني ها را مي كشيم پس نمي توانند با هم 
يكي باشند و از سوي ديگر گفتند شيعيان 
را مي كشيم پس با شيعيان هم همدست 
نيس��تند. همين ها باعث كنجكاوي مردم 
شد كه چرا بايد شيعه را تهديد كنند مگر 
ش��يعه چه مش��خصاتي دارد از آن به بعد 
هرجا مي گفتيم ايراني هستيم ما را تحويل 
مي گرفتند و برخورد خوبي داشتند چون از 

تروريست ها جدا بوديم.
فعاليت رس�انه اي ش�ما چطور 

بود؟
البت��ه رس��انه هاي برزي��ل در اختي��ار 
صهيونيست هاس��ت و امكان بهره برداري 
ما خيلي كم اس��ت، در فض��اي مجازي و 

سايت هايي كه داريم فعاليت مي كنيم.
خاط�ره جالبي از مس�ابقات در 

برزيل داريد؟
بازي آخر جام جهاني بين برزيل و آلمان 
بود ك��ه برزيل باخت. اي��ن باخت خيلي 
فضاي سنگيني در برزيل ايجاد كرد همه 
حالشان گرفته بود حتي يك كارگرعادي 
هم به ش��دت متأثر از اين شكست بود و 
نمي شد با كس��ي در اين باره حرفي زد تا 
اينكه در مسابقات المپيك من به همراه 
خانواده به شهر گويانيا اعزام شدم. مركز 
اس��لامي را برزيلي ها به خان��ه ايراني ها 
مي شناس��ند. بازي آخر المپيك هم بين 
آلمان و برزيل بود و يك جو سنگين انتقام 
در شهر ايجاد ش��ده بود و همه برايشان 
بازي بسيار مهم و حياتي بود از قضا داوران 
مسابقه ايراني بودند كه نگراني من را بيشتر 
كرد. چون اگر بازي با باخت برزيل همراه 
مي ش��د از آنجا كه داوران ايراني بودند به 
احتمال قوي مي ريختند و مركز اسلامي 
را س��ر ما خراب مي كردند از اول بازي تا 
آخر آيه الكرسي مي خواندم و دعا مي كردم 
اولين بار به نفع كشور ديگري دست به دعا 
برداشته بودم تا برزيل برنده شود. خيلي 
فضاي سختي بود، خداراشكر بازي با برد 

برزيل ختم به خير شد از آن به بعد نگاه و 
برخورد برزيلي ها به ما ايراني ها بهتر شد. 
مي گفتند چطور ايران كشوري عقب مانده 
است درحالي كه داوراني با چنين مهارت 
و تخصص دارد. اين اتفاق لطف خدا بود كه 

به خوبي تمام شد. 
به نظر شما چه چيزي باعث جذب 

برزيل به اسلام مي شود؟
ظرفيت هاي زيادي وج��ود دارد كه بايد به 
فعل برسانيم. با توجه به موج ايران هراسي 
رس��انه هاي غربي در اين كش��ور ما بايد با 
كمك رسانه ها خودمان را معرفي كنيم تا 
حقيقت را بشناس��ند به خصوص در حوزه 
زبان بايد نيروهاي متخصص تربيت كنيم 
كه توانايي كار دراين عرصه را داشته باشند. 
نياز به صرف هزينه بالايي هم نيس��ت آنها 
مانند ما زياد به انگليس��ي مه��ارت ندارند 
همان زبان مادريش��ان پرتغالي را بايد ياد 

بگيريم و كار كنيم.
دربح�ث فرهنگ�ي فيل�م »من 
سالوادور نيس�تم «تنها چيزي 
است كه در مورد ايران و برزيل به 
ذهنم مي رسد. اين كار به نظرتان 
چقدر در روابط دو كشور اثرگذار 

بود؟
براي شروع روابط فرهنگي حركت خوبي بود 
اما فيلم تنها به مخاطب ايراني مي پرداخت و 
از اشتراكات فرهنگي ايران و برزيل استفاده 
نكرد تا آنها را در فيلم بهتر نشان بدهد. جاي 
كار زياد است تا فيلم هاي خوب و با محتوا 

توليد كنيم.
مگر ايران و برزيل چه مشتركات 

فرهنگي دارند؟
هر دو به مس��ائل خانواده بسيار اهميت 
مي دهند احترام به بزرگ ترها و اينكه هر 
طور شده دور هم يا در خانه بزرگ فاميل 
جمع بشوند و غذايي با هم بخورند. اهل 
تعارف هستند البته نه به شدت ما ايراني ها 
ولي نسبت به هم تعارف مي كنند برخلاف 
اروپاييان اف��رادي خونگ��رم و بامحبت 
هس��تند. چانه زياد مي زنند در حالي كه 
در كشوري مثل بوليوي چانه زدن منفي 
و نش��انه فقر و بيچارگي است. در برزيل 
مانند ايران اصلًا اينگونه نيس��ت هنگام 
خريد چانه مي زنند و حركت بدي تلقي 

نمي شود... 
فيلم ه�اي ايران�ي در برزي�ل 

مخاطب دارد؟
بله ؛ فيلم هايي چون مريم مقدس، يوسف 
پيامبر و ابراهيم خليل الله در رس��انه هاي 
كلوپي به فروش مي رس��د كه مركز دوبله 
برزيل آنها را دوبله كرده  است. البته اقبال به 

فيلم مريم مقدس خيلي يشتر بوده است.
در پايان اگر صحبت خاصي داريد 

بفرماييد.
بگذاريد با خاطره اي كلام را به پايان ببرم. 
يادم هس��ت يك بار در قهوه خانه دوست 
شيعه اي نشسته بودم كه فردي با ظاهري 
موجه وارد شد. دوس��ت قهوه فروش، من 
را به او معرفي كرد و گفت ايش��ان شيخ ما 
هست. ايشان كنار من نشست و شروع به 
حرف زدن ك��رد و گفت من س��ه بار قرآن 
را خوانده ام و سيس��تم مالياتي قرآن برايم 
جالب و ش��گفت انگيز بود. يكي از برادران 
اهل س��نت كه آنجا بود پرس��يد چطور؟ 
گفت زكات و خمس به عنوان سيستم هاي 
مالياتي قرآن بسيار جامع و سازنده در حوزه 
اقتصادي هس��تند. دوس��ت سني مذهب 
گفت: زكات داريم ولي خمس نداريم. گفتم 
همين امور اختلافات شيعه و سني است. 
آن بنده خدا مسلمان نبود ولي سه بار قرآن 
را خوانده ب��ود و آموزه هاي اقتصادي قرآن 

برايش جالب بود.
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 رسانه هاي صهيونيستي در برزيل
داعش را ايرانيان شيعه معرفي كرده بودند

رئيس مركز اسلامي برزيل:

   صنم محجوب
س�ونيا دخت�ري دانش�جو و اهل كش�ور 
مقدونيه است. آش�نايي او با زبان فارسي 
از ارتباط با يك همس�ايه ايراني ش�روع 
شد. اين آشنايي در او چنان علاقه عميقي 
ايجاد كرد كه به خاطر آن به كشور بوسني و 
هرزگوين سفر كرد و در دانشگاه آن كشور 
زبان و ادبيات فارسي خواند. سونيا اكنون 
آرزو دارد كه س�فارت مقدوني�ه در ايران 
افتتاح و در آنجا مشغول به كار شود. او اين 
شغل را فرصتي مي بيند براي آنكه در ايران 
مدت بيشتري اقامت داشته باشد. در ادامه 
گفت و گوي »جوان« ب�ا وي را مي خوانيد.

        
چ�را زب�ان فارس�ي را انتخ�اب 

كرديد؟
 اولين برخورد من با زبان فارسي خيلي جالب 
است. چون در ساختماني كه زندگي مي كردم 
در مقدونيه، يك همسايه ايراني داشتم و به 
واسطه مهماني هايي كه به خانه مان مي آمدند 
و رفت و آمدي كه داش��تيم با غذاي ايراني و 
زبان فارسي در ارتباط بودم و آشنا شدم. اول 
بيش��تر به ادبيات فارس��ي علاقه داشتم و با 
خودم گفتم چراكه نه. هم مترجم فارس��ي 
در كشور ما نيس��ت و هم مي خواهم ادبيات 
فارسي را بخوانم به خاطر همين به دانشگاه 
رفتم تا با ادبيات فارسي نزديك شوم و زبان 
فارسي را نيز ياد بگيرم، زبان و ادبيات فارسي 
را در كشور بوس��ني و هرزگوين خواندم. در 
آنجا سه سال دانش��گاه رفتم. الان باز دوباره 
آمدم اينجا تا در كش��ور ايران زبان و ادبيات 
فارس��ي را بيش��تر تقويت كنم و زبانم بهتر 

شود ا ن شاءالله.
در كشور ش�ما مركز آموزش زبان 
فارسي يا در دانش�گاه اين رشته 

نبود؟
ن��ه، متأس��فانه ندارد. ب��ه خاط��ر همين به 
كشور بوسني و هرزگوين رفتم كه همسايه 
م��ا هس��تند و در دانش��گاه آنجا در رش��ته 
شرق شناسي زبان هاي عربي، تركي و فارسي 
را مي توان ياد گرف��ت. يعني چنين فرصتي 

هست. 
از اينكه زبان فارسي را براي ادامه 
تحصي�ل انتخ�اب كردي�د راضي 

هستيد؟
خيلي راضي ام، خيلي! ولي اميدوارم فرصتي 
ايجاد شود تا بتوانم اينجا كمي بيشتر بمانم 
و سفارت مقدونيه در اينجا باز شود و بتوانم 
هم��ه چيز را ي��اد بگي��رم و )با ش��وق ادامه 
مي دهد( همه كلمات را ياد بگيرم و بيش��تر 

موفق باشم.
در كش�ور ش�ما آي�ا توره�اي 
گردشگري هس�ت كه از ايران به 

كشور شما بيايند و بازديد كنند؟
بله چند تا هست. مثلًا چند آژانس توريستي 
دارد كه مردم از مقدوني��ه بيايند ايران ولي 
در مورد اينك��ه از ايران ب��ه مقدونيه بيايند 
بلد نيس��تم و اطلاعات��ي ندارم ول��ي براي 
يادگرفتن زبان فارس��ي هنوز هيچ مركزي 
نيست. ان شاءالله س��فارت ايران در مقدونيه 
كلاس هاي زبان و ادبيات فارسي را براي مردم 
مقدونيه تشكيل مي دهد. چنين مركزي در 
حال ايجاد اس��ت تا مردم بيشتر آشنا شوند، 

هم با فرهنگ و هم با زبان فارسي.
چند نفر در كش�ورتان مانند شما 
زبان و ادبيات فارس�ي خواندند؟ 

اطلاع داريد؟
تا حالا حدود 20 نفر كه اين افراد بيش از 10 
الي 15 سال در ايران زندگي و كار مي كردند و 
الان به مقدونيه برگشته اند. اين افراد فارسي 
بلدند ولي لهجه ايراني ندارند. اما دانشجوي 
زبان فارسي خيلي كم داريم. شايد دو يا سه 
نفر. البته در كشور بوس��ني دانشجوي زبان 

فارسي زياد است. 
ش�ما خودتان علاقه مند هستيد 
مردم كشورتان را به يادگيري زبان 

فارسي تشويق كنيد؟
بله حتماً. 

از چه راهي فك�ر مي كنيد امكان 
آن هست؟

فكر مي كنم بايد در م��ورد فرهنگ و تمدن 
ايران صحبت كرد زيرا يك��ي از بزرگ ترين 
تمدن ه��اي كل دنياس��ت و اكن��ون مردم 
مي خواهند با زبان همديگر بيش��تر آش��نا 

ش��وند. اين علاقه به يادگيري كل زبان هاي 
ديگر جهان در مردم وجود دارد. چرا فارسي 

يكي از آنها نباشد. 
در رس�انه ها و تلويزيون ش�ما در 
مورد ايران برنامه يا خبري پخش 

مي شود؟
نه. اگر كسي ماهواره داشته باشد از كانال هاي 
ديگر مي تواند برنامه هايي در مورد ايران ببيند 

ولي در تلويزيون خود ما برنامه اي نيست. 
هيچ خب�ري در م�ورد اي�ران در 

رسانه هاي كشورتان نيست؟
متأسفانه نه. به خاطر همين كمي سخت است 
براي من كه فارسي ياد بگيرم. چون دوستان 
ايراني در كشورمان نداريم واقعاً سخت است و 

كلماتي كه خوانده ايم از يادمان مي رود. 
در برخورد با مردم و فرهنگ ايران 
چه چيزي براي ش�ما جالب بوده و 

توجه تان را جلب كرده است؟
]مي خندد[» تعارف« برايم خيلي جالب است 
چون اين تعارف واقعاً ش��وخي نيست. مثلًا 
وقتي اولين بار آمديم اينجا نه زبان و نه چيز 
ديگري بلد بوديم سوار تاكسي شديم و از آقاي 
راننده پرس��يديم قيمتش چند است. گفت 
قابلي ندارد. خوب معني كلماتي مانند قابل 
را مي دانستيم. دوباره پرسيديم گفت قابلي 
ندارد و وقتي از تاكس��ي پياده شديم و پولي 
نداديم به ما گفت كه اينها فقط تعارف است. 
)مي خندد( ولي بعد از استادها پرسيديم و به 
ما در مورد فرهنگ ايراني توضيح دادند. مثلًا 
توضيح دادند كه هميشه چند بار مي گويند 
بفرماييد كه اگر اولين بار خجالت مي كشي 
پس از چند بار تعارف راحت تر ش��وي. ولي 
خيلي جالب اس��ت اين را هنوز ياد نگرفتيم. 

تعارف خيلي سخت است. 
از غذاها و شيريني هاي ايران كدام 
را دوس�ت داري�د و برايتان جالب 

هستند؟
برايم جالب است كه هر روز برنج مي خوريد. 
كبابي كه داريد جالب اس��ت و ادويه هايي كه 
استفاده مي كنيد. پس��ته و آجيلي كه داريد 
هم خيلي جالب است. در كشور ما نمي توان به 
اين ميزان آجيل مصرف كرد چون خيلي گران 
است. غذاي ديگري كه خيلي خوشم مي آيد 
زرد رنگ اس��ت و مانند برنج اس��ت و در عيد 
مصرف مي شود. اسمش را نمي دانم چيست. 

به شهرهاي اصفهان، يزد يا شيراز 
سفر كرده ايد؟

بله. چون در بوس��ني س��فارت اي��ران، به ما 
دانش��جوياني كه زبان فارس��ي مي خواندند 
فرصتي داد تا به اصفهان و ش��هرهاي ديگر 
سفر كنيم. فكر مي كنم 15 روز به شهر هاي 
مختلف س��فر كرديم. جاهاي ديدني زيادي 
رفتيم. فك��ر مي كنم ب��ه تخت جمش��يد، 
اصفهان، قزوين، قم و... سفر كرديم. آن 15 
روز، سفر خيلي خوبي براي ما بود. متأسفانه 
در آن 15 روز زبان فارسي را اصلًا بلد نبوديم. 
فكر مي كنم در شروع سال دوم دانشگاه بودم 
و طي آن سفر خيلي بيشتر عاشق ايران شدم. 

گروه ما حدود 40 نفر بودند.
فك�ر مي كني�د چ�را آنه�ا زب�ان 
فارسي را بهتر ياد گرفتند؟ تمرين 
بيش�تري داش�تند يا زبانشان به 

فارسي نزديك تر بود؟
فكر مي كنم چ��ون مركز فرهن��گ ايران در 
كرواسي است در آنجا مي توانستند به كتاب ها 
دسترسي داشته باشند و با ايراني ها در ارتباط 
باشند و حتي داستان هاي كوتاهي را از زبان 
فارسي ترجمه كردند. اگر ما هم در مقدونيه 
مركز فرهنگ ايراني داشتيم و مي توانستيم 
در برنامه ها ش��ركت كنيم و اينكه فقط زبان 
فارسي را هم بش��نويم خيلي خوب بود. اگر 
چنين مركزي ايجاد ش��ود براي همه جالب 

خواهد بود. 
دوس�ت داريد در آينده چه كاري 

انجام دهيد؟
قبلًا در ابتداي دانشگاه دوست داشتم مترجم 
شوم ولي الان كمي فكرم عوض شده است. 
دوست دارم كاري پيدا كنم كه بتوانم فارسي 
را صحب��ت كنم ولي فقط ب��ه خاطر ترجمه 
نباشد. دوست دارم در سفارتي كه در ايران باز 
مي شود كاري پيدا كنم. اين بزرگ ترين آرزو 
براي من است كه بتوانم مدتي به طور كامل 
ايران بمانم كه هم به سفارت مقدونيه كمك 

كنم و هم زبانم پيشرفت كند.

گفت و گوي »جوان« با فارسي آموز از كشور مقدونيه
دوست دارم بيشتر در ايران بمانم

ياد گرفتن تعارف ايرانی ها خيلی سخت است

88498436سرویس فرهنگي

»باغ بي برگي« منتشر شد   
 آلبوم »ب�اغ بي برگي« به آهنگس�ازي كارن 
كيهان�ي در ب�ازار موس�يقي منتش�ر ش�د. 
اين آلبوم كه با فاصله  سه سال از مجموعه  قبلي 
كيهاني منتشر شده اس��ت، گزيده اي از آثار اين 
آهنگساز اس��ت كه در فاصله  سال هاي 1392 تا 
1395 خورشيدي، نوشته، اجرا و ضبط شده و به 
انتخاب خود آهنگساز در يك مجموعه گنجانده 
شده اند. اين آلبوم ش��امل 6 اثر با عناوين »روي 
جاده نمناك« براي پيان��و، »آخرين قطره صد« 
براي ويلن ويلنسل، »و مي بيند صدايي نيست« 
براي ترومبون سولو، »باغ بي برگي« براي هارپ 
س��ولو، »هِجراني«براي فلوت و پيانو، »نقطه اي 
بود و دگر هيچ نبود« براي س��نتور و آنس��امبل 
بزرگ هستند. اين شش اثر متعلق به دو مجموعه 
تك گويي هاي شبانه و جباب ها از دوره هاي كاري 

مختلف آهنگساز هستند. 
-----------------------------------

 افزايش سينماهاي كانون
به 59 سالن

تع�داد س�الن هاي س�ينماي ويژه  ك�ودكان 
و نوجوانان در سراس�ر كش�ور در ش�ش ماه 
گذش�ته به 59 س�الن افزايش يافته اس�ت. 
كانون نمايش ك��ه فعاليت خ��ود را از پاييز 95 
آغاز كرده است، طي ماه هاي گذشته با تجهيز و 
راه اندازي 27 سالن سينما قدم مهمي را در بهبود 
فعاليت هاي هن��ري براي ك��ودكان و نوجوانان 

كشور برداشته است. 
بر اين اساس، كانون نمايش از پاييز 95 اكران آثار 
پويانمايي و فيلم هاي كوتاه و بلند س��ينمايي را 
براي اعضاي كتابخانه هاي كانون و عموم در مركز 
اس��تان ها آغاز كرد. در اين اقدام مهم سالن هاي 
سينماي مراكز كانون در نوبت صبح و بعدازظهر 
آثار فاخ��ري را به نمايش گذاش��تند. با ش��روع 
اس��تقبال مخاطبان و حضور آنان در 32 سالن 
موجود، برنامه ريزي براي راه اندازي س��الن هاي 
جديد يا اكران آثار در شهرهاي دور و نزديك آغاز 
شد. با اعلام اداره كل س��ينمايي و تئاتر كانون، 
اين 27 سالن در اس��تان هاي آذربايجان غربي، 
اصفهان، بوشهر، خراسان ش��مالي، خوزستان، 
س��منان و فارس راه اندازي و تجهيز و هم اينك 
به بهره برداري رسيده اند و برخي از آنها فعاليت 

رسمي خود را آغاز كرده اند. 
-----------------------------------

 ۷ چهره  قرآني 
در شانزدهمين همايش عمري 

با قرآن تجليل شدند 

شانزدهمين همايش »عمري با قرآن« با تجليل 
از پيشكس�وتان قرآن�ي اس�تادان علي اكبر 
ملك شاهي، مجيد زكي لو، محسن بادپا، نسرين 
نافذكلام، حسين محجوب، مهدي حسين زاده، 
س�عيد پروي�زي و خان�واده ش�هيد قرآن�ي 
مدافع حرم »محس�ن فرامرزي« برگزار شد. 
ش��انزدهمين همايش تجليل از پيشكس��وتان 
قرآني ته��ران با عن��وان »عمري با ق��رآن« 19 
خردادم��اه، مصادف با ش��ب ميلاد امام حس��ن 
مجتبي )ع( برگزار ش��د. در ابتداي اين مراس��م 
حجت الاسلام حسن ناصري پور، معاون فرهنگي 
سازمان فرهنگي هنري شهرداري تهران با اشاره 
به مصوب��ات و برنامه ه��اي ش��وراي عالي قرآن 
س��ازمان فرهنگي هنري، اظهار ك��رد: بايد عزم 
جدي در خصوص نهضت قرآني كردن شهر تهران 
داشته باشيم. معاون فرهنگي سازمان فرهنگي 
هنري شهرداري تهران با اش��اره به بيانات مقام 
معظم رهبري در ديدار اخيرش با دانش��جويان 
گفت: همانطور كه مقام معظ��م رهبري گفتند 
كه »گاهي دس��تگاه هاي مركزي فكر، فرهنگ 
و سياس��ت، دچار اختلال و تعطيلي مي ش��وند 
كه در اي��ن وضعيت، بايد افس��ران جنگ نرم، با 
شناخت وظيفه خود، به صورت آتش به اختيار، 
تصميم گيري و اقدام كنند«، بايد در زمينه ارتقاي 
فعاليت هاي فرهنگي و قرآني در جامعه تلاش كرد 

و در اين زمينه حركتي جدي انجام دهيم. 
 ناصري پور در اشاره به اس��تقبال از كلاس هاي 
آموزش��ي س��ازمان فرهنگي هنري بي��ان كرد: 
مس��ابقات س��راج و تس��نيم از جمل��ه اتفاقات 
خوب قرآني در سال گذش��ته بود. همچنين در 
كلاس هاي آموزش��ي قرآني حدود 195 درصد 
رشد مخاطب داش��تيم كه س��ن آنها در حدود 
1۸- 26 س��ال بود. بيش��تر علاقه مند بودند در 
كلاس هاي مفاهيم قرآن كريم شركت كنند. اين 
موضوع مسير ديگري را به ما رهنمود مي سازد كه 
جامعه به دنبال اقناع مي گردد. اگر فرهنگ قرآني 
در جامعه ما ب��ه حقيقت كلمه بنش��يند، اتفاق 

بزرگي رخ مي دهد. 
وي ادام��ه داد: براس��اس مصوبه ش��وراي قرآن 
سازمان فرهنگي هنري اميدواريم همه اقدامات 
سازمان نشأت گرفته از يكي از آيات قرآني باشد. 
در سال 96 دو اقدام مهم داريم يكي بحث قناعت 
و ديگري احترام به پ��در و مادر. اعتقاد داريم اگر 
اين موضوع را در شهر تهران نهادينه كنيم، بركت 
در اين شهر سراسر نازل خواهد شد و اميدواريم 

در اين امر بسيار مهم بتوانيم موفق باشيم.

جش�نواره بين الملل�ي ام�ام رض�ا)ع( در دوره 
پانزده�م خ�ود در ح�ال برگ�زاري اس�ت. اكب�ر 
ش�يخ مديرعام�ل بني�اد بين الملل�ي ام�ام رضا)ع( 
كه چندماهي اس�ت س�كان هدايت اين بني�اد را در 
دس�ت گرفته در گفت وگويي بخش�ي از فعاليت هاي 
بنياد بين الملل�ي امام رضا)ع( را ش�رح داده اس�ت. 
مديرعامل بنياد بين المللي ام��ام رضا)ع( در چند ماه 
فعاليتش ديدارهاي مهمي داش��ت. او به ديدار توليت 
آستان مقدس عبدالعظيم حسيني در شهر ري رفت. 
ش��يخ در ديدار با آيت الله ري ش��هري، گف��ت: بنياد 
بين المللي امام رضا)ع( آمادگي خود را براي همكاري 
با آستان مقدس حضرت عبدالعظيم حسني)ع( اعلام 
مي كند تا ان ش��اءالله در عرصه توليد محتوا با اشراف 
آيت الله ري شهري، كارهاي هدفمند در حوزه نرم افزار، 
كتاب و... ، همراه با ترجمه ب��ه زبان هاي مختلف دنيا 

صورت گيرد. 
مديرعامل بني��اد بين المللي امام رضا)ع( خاطرنش��ان 
كرد: تاكن��ون در حوزه ه��اي تحقيقاتي و پژوهش��ي، 

تفاهم نامه هايي از س��وي بنياد بين المللي امام رضا)ع( 
ب��ا آيت الله س��عيدي توليت آس��تان مق��دس حضرت 
معصومه)س( و آيت الله دستغيب توليت حرم شاهچراغ و 
همچنين تفاهم نامه هايي با برخي از نهادهاي علمي تحت 
اشراف علماي شهر مشهد منعقد شده است تا به توليد 
محتوا و كتب مورد نظر اقدام كنند و اميدواريم بتوانيم 
از ظرفيت آس��تان حضرت عبدالعظيم حسني)ع( نيز 
استفاده كنيم.  وي گفت: در بنياد بين المللي امام رضا)ع( 
هر ساله جشنواره كتابخواني با حضور بيش از 400هزار نفر 
برگزار مي كنيم كه بزرگ ترين دغدغه شركت كنندگان و 
همچنين مسئولان برگزاري آن، وجود كتب پرمحتوا است 
كه اميدواريم طي تفاهم نامه هايي كه با اين آس��تان هاي 

مقدس منعقد مي شود، اين موضوع مرتفع شود. 
 شيخ افزود: تمام دغدغه ما در خصوص اقدامات مذكور، 
تحقق فرمايش��ات رهبر معظ��م انق��لاب در خصوص 
كتابخواني است و اصولاً ما پيگير هستيم تا دغدغه هاي 
رهبري و مراجع تقليد را دنبال كنيم، چراكه خود را سرباز 

ايشان مي دانيم. 

   دانشنامه امام رضا)ع( 
با همكاري آستان قدس رضوي منتشر مي شود

وي از انعقاد تفاهم همكاري مي��ان بنياد بين المللي امام 
رضا)ع( با آستان قدس رضوي براي تدوين دانشنامه جامع 
امام رضا)ع( خبر داد و گفت: از ابتدا اعتقاد داشتيم كه براي 
توليد اين مجموعه بايد آستان قدس رضوي هم مشاركت 
داشته باشد تا در آينده كاري موازي اين كار صورت نگيرد. 
وي با اشاره به اينكه در روند برگزاري جشنواره بين المللي 
امام رضا)ع( يك بازنگري ج��دي صورت مي گيرد گفت: 
بعد از اتمام جش��نواره پانزدهم، ي��ك بازنگري جدي در 
اين خصوص ص��ورت خواهد گرفت ت��ا از انجام كارهاي 
بي ثمر پرهيز ش��ود.  ش��يخ به تغييرات جدي اختتاميه 
دوره پانزدهم جشنواره امام رضا)ع( هم اشاره كرد و گفت: 
مراسم اختتاميه جشنواره امسال در جوار بارگاه رضوي 
برگزار خواهد شد. همچنين زمان مراسم به قبل از نماز 
مغرب و عشا تغيير يافته است تا شركت كنندگان در اين 
مراسم بتوانند در نماز باشكوه شب ميلاد خورشيد هشتم 

در حرم مطهر رضوي حضور يابند.

جشنواره بين المللي امام رضا)ع( در ايستگاه پانزدهم


